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Статья посвящена жизни и деятельности историка права Мстислава Вячеславовича Шахматова 
(1888–1943). Шахматов занимался преимущественно историей правовых и политических учений до-
петровского периода. Особой известностью пользуется его концепция «государства правды» в Древ-
ней Руси. Биография же его остается совершенно неизвестной. В статье восстановлены ранее не из-
вестные подробности учебы Шахматова в С.-Петербургском университете и последующей работы в 
органах государственной власти в дореволюционный период, его жизнь в эмиграции в Чехословакии: 
преподавание на Русском юридическом факультете в Праге, подготовка статей и монографий, защи-
та диссертаций. Источниками статьи послужили преимущественно неопубликованные материалы из 
архивов России (ГАРФ, РГИА, ЦГИА С.-Петербурга), Германии, Словении, Чехии.
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The article is dedicated to the life and work of Historian of Law Mstislav V. Shakhmatov (1888 to 
1943). Shakhmatov was mostly engaged in history of legal and political doctrines of the period before Peter 
the Great. His concept of the ‘state of truth’ in Ancient Rus is especially famous. However, his biography 
remains absolutely unknown. The article restores previously unknown peculiarities of the Shakhmatov’s 
studies at the Saint Petersburg University and his further work in state authorities during the pre-
revolutionary period, his life in exile in Czechoslovakia: teaching at the Russian Law Faculty in Prague, 
articles and monograph preparation, thesis defense. The sources of the article are for the most part non-
published files from the archives of Russia (the State Archive of the Russian Federation, the Russian State 
Historical Archive, the Saint Petersburg Central State Historical Archive), Germany, Slovenia, Czechia.
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